

သျှမ်းလူမှုအဖွဲ့အစည်းများ၏ ထုတ်ပြန်ကြေငြာချက်

ဇန်နဝါရီလ ၂၁ ရက်၊ ၂၀၂၀ ခုနှစ်

သျှမ်းပြည်လူထုအပေါ် ဗမာအစိုးရတပ်မတော်က ဖြတ် ၄ ဖြတ်စီမံကိန်းဖြင့်နယ်မြေရှင်းလင်းရေး စစ်မျက်နှာဖွင့် လူ့အခွင့်အရေးချိုး ဖောက်ခဲ့သည့် ကိစ္စနှင့်ပတ်သက်ပြီး ကျွန်ုပ်တို့သျှမ်းလူမှု အဖွဲ့အစည်းများကအချက်အလက်များ စုဆောင်းကာ မှတ်တမ်းတင်ထားသည့် ဗီဒီယိုမှတ်တမ်း ကိုတင်ဆက်ပြ သခြင်းဖြစ်ပါသည်။

ပြီးခဲ့သည့် ၂၀၁၉ ဒီဇင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့က လူမျိုးသုဉ်း သတ်ဖြတ်မှုနှင့်ပတ်သက်ပြီး နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံ ပုဂ္ဂိုလ်ဒေါ်အောင်ဆန်းစု ကြည်သည် International Court of Justice (ICJ) တွင်တပ်မတော်ဘက်မှရပ်တည်ပြီး - **“လူမျိုး သုဉ်းသတ်ဖြတ်တာမဟုတ်။ အ ကြမ်း ဖက်သမားများ သို့မဟုတ် သောင်းကျန်းသူ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များကို တပ်မတော်က ရှင်းလင်းခြင်းဖြစ်သည်”** - ဟု ကာကွယ် ပြောဆို ထားသည်။

ယခုပြသသည့်ဗီဒီယိုမှတ်တမ်းသည် ဗမာ့တပ်မတော်၏ နယ်မြေရှင်းလင်းရေး စီမံချက်အစစ်အမှန်အား ထင်ဟပ်ဖော်ပြထားခြင်းဖြစ် သည်။ ဗမာ့တပ်မတော်၏ ဖြတ် ၄ ဖြတ် စစ်ဆင်ရေး စီမံချက် ကြောင့် သျှမ်းပြည် လူထု သိန်းဂဏန်း ရပ်ရွာနေအိမ် လယ်ယာခြံမြေများကို စွန့်ခွာထွက်ပြေးရခြင်း၊ အမေ့ ပြုကျင့်ခံရခြင်း၊ သတ်ဖြတ်ခံရခြင်း များရှိခဲ့သည်။

ဗမာ့တပ်မတော်၏ ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သည့်လုပ်ရပ်များကြောင့် သျှမ်းပြည်တောင်ပိုင်း၊ အရှေ့ပိုင်း မြို့နယ် အချို့အပါအဝင် မြို့နယ် ၁၅ ခု၊ ရွာပေါင်း ၁၈၀၀ ကျော် လူဦးရေ ၄၀၀၀၀၀ ထိခိုက်နစ်နာ ခဲ့ရသည်။ ထိုအနက် တပ်မတော်၏ ဖမ်းဆီး ရိုက်နှက်ခြင်း၊ ညှဉ်းပမ်း နှိပ်စက် ခြင်းများအားကိုယ်တိုင် ခံစားကြုံတွေ့ခဲ့ရ မျက်မြင်ကြုံတွေ့ရသည့် ပုဂ္ဂိုလ်များ ၏ ရင်တွင်းစကားများ ဤဗီဒီယို မှတ်တမ်းတွင် ပါရှိသည်။

၁၉၉၆ မှ ၁၉၉၈ ခုနှစ်ကာလတွင် သျှမ်းပြည်လူထု ၁၀၀၀ ကျော် ညှဉ်းပမ်းနှိပ်စက်သတ်ဖြတ်ခံကြ ရပြီး စစ်တမ်းကောက် ယူချက်အရ အမျိုးသမီး ၆၂၅ ဦးသည် ဗမာစစ်သားများ၏ မုဒိန်းကျင့်သတ်ဖြတ် ခြင်းခံကြရသည်။ လွန်ခဲ့သည့်နှစ် ၂၀ ကျော်က ဗမာ့တပ်မတော်က နေရပ်မှ မောင်းထုတ်သဖြင့် ထိုင်းနယ်စပ်ဘက် ထွက်ပြေးခဲ့ရသည့် သျှမ်းကျေးလက်လူထုသိန်းဂဏန်းသည် ယနေ့တိုင် နေရပ်မပြန်နိုင် ကြ သေးဘဲ ရွှေ့ပြောင်း အလုပ်သမားဘဝဖြင့် ဝမ်းရေးအတွက် ရုန်းကန် နေရဆဲဖြစ်သည်။

ဗီဒီယိုမှတ်တမ်းထုတ်လုပ်သူ ဒါရိုက်တာစိုင်းခွမ်ခိုင်းက - “သျှမ်းပြည်မှာ ဗမာစစ်တပ်ရဲ့ ရက်စက်မှုတွေကို ကမ္ဘာကသိရှိအောင်၊ သျှမ်းလူ ထုအနေနဲ့လဲ ဒီဗမာတပ်ရဲ့ကျူးလွန်မှုတွေကို အမြဲအောက်မေ့အောင်ဆိုတဲ့ ရည်ရွယ် ချက်နဲ့ထုတ်လုပ် လိုက်တာဖြစ်တယ်။ ပြစ်မှုကျူးလွန် တဲ့ ဗမာ့တပ်မတော် တာဝန်ရှိပုဂ္ဂိုလ်တွေကို ကမ္ဘာက ထိုက်တန်သည့် အရေးယူ မှုပြုလုပ်နိုင်အောင်၊ ရှေ့ဆက်လဲအမှား ထပ်မလုပ်မိအောင် - ဒီဗီဒီယိုနဲ့ မီးမောင်းထိုး ပြလိုက်ခြင်းဖြစ်တယ်” - ဟု ပြောသည်။

ဗီဒီယိုမှတ်တမ်းကြည့်ရန်

<https://www.youtube.com/watch?v=83L9KzklEgs> -English sub

<https://www.youtube.com/watch?v=AarIjGTJ3w4> – Burmese sub

ဆက်သွယ်မေးမြန်းရန်

- စိုင်းလျန်း +66 86-188-9827
- နန်းချမ်းတောင်း +66 81-603-6655
- စိုင်းဟော်ရှန် +66 94-728-6696